
Co	všechno	zkusí	matka	
(Krnov,	14.5.2023)	

	
I.čtení:	Žalm	27	
II.čtení:	evangelium	podle	Matouše	15,22-28	

	
Možná si pamatujete kouzelnou starou českou komedii o študácích a životě střední školy, ve 

které je scéna s matkou prosící za svého nezdárného synka všechny profesory: Pane profesore, ten 
můj syn nemá na vybranou, řemeslo neumí, na práci není, aspoň tu maturitu kdyby udělal… A je 
tak neodbytná, že nakonec ne nastudované znalosti, ale maminčino orodování dobudou synkovi 
dostatečnou… 

Člověk se při sledování filmu (nebo čtení knížky) usmívá. Ale ve skutečnosti je právě tato část 
jedna z nejpravdivějších scén filmu: maminka, která je ochotná pro svého synka se i ponížit, jen aby 
mu zajistila dobrý výsledek. 

Můžeme samozřejmě debatovat, nakolik byla taková protekce pro synka skutečně dobrá a 
nakolik z něj jen vychovala nesamostatného lempla. Podstata věci zde ovšem není v synově 
neschopnosti, nýbrž v maminčině starosti o dítě. 

A v tomto ona filmová maminka docela připomíná maminku biblickou, která přišla za Ježíšem 
s prosbou o něco daleko důležitějšího než jsou nějaké školní známky – přišla prosit o zdraví své 
dcerky. 

  
Je to zvláštní příběh: jediný případ v Písmu, kdy Ježíš odmítá pomoci člověku v nouzi!!! 
A zrovna když jde o malé dítě! 
  
Jistě nás to překvapuje…  
 
Nejdříve jakoby se s ní vůbec nechtěl bavit. Můžeme se dohadovat, jaký měl k tomu důvod – 

Bible to nijak nekomentuje. Vypadá to, jako by opravdu myslel vážně to, co říká dál o tom, že jeho 
poslání míří jen na děti Izraelské, jakoby Ježíš byl nacionalista, nebo dokonce rasista. 

Myslím ovšem, že, jak známe Ježíše z mnoha jiných příběhů a výroků, toto určitě není pravda. 
Pán nejednou dal za příklad pravé zbožnosti někoho, kdo vůbec nepasoval do škatulky „opravdový 
Izraelita“ (vzpomeňme například na „dobrého Samaritána“), a mnohokrát chválil víru v Boha u 
naprostého cizince (třeba u římského setníka, nebo právě u této naší ženy). 

Ježíš rozhodně nebyl nacionalista nebo rasista, a pokud by někdo chtěl na Jeho výrocích 
založit ideologii nadřazenosti jednoho nad druhými, musel by Jeho slova hodně překroutit. 

Koneckonců – pokud by Ježíš myslel vážně svá slova o dětech a psech, nikdo z nás – 
neIzraelců by neměl v kostele co dělat... 

Já osobně si myslím, že Pán na tomto místě chtěl trošku zaprovokovat, chtěl popíchnout své 
následovníky, kteří právě Ježíše žádali, aby ji odehnal: „Zbav se jí, vždyť za námi křičí“! 

  
Přesto ovšem Ježíš nejdříve mlčí, odmítá nějak reagovat. Když je nešťastná maminka 

neodbytná, navíc ji ošklivým způsobem poníží – připomene jí její původ, to že nepatří k národu 
Izraelskému, a neudělá to nijak zvlášť laskavě a rozhodně ne politicky korektně J 

Řekne jí nejen, že je poslán k národu izraelskému, ale navrch s ní mluví velmi spatra, když 
začne mluvit o psech, kterým nenáleží pokrm ze stolu dětí… 

  
To byl běžný přístup Izraelců té doby… pohrdání „góji“ Ježíš jakoby se vezl na stejné vlně. 
  
Ona maminka byla ovšem tak zoufalá, že ji ani toto ponížení nevyvedlo z míry. 
  



Často slýcháme o tom, jak matky bojují za své děti jako lvice nebo medvědice nebo rozzuřené 
slonice nebo jakékoli nebezpečné zvíře. Mám pocit, že ještě větším důkazem lásky je, že maminky 
často snášejí i ponížení pro své děti… 

Ani ponížení nemůže odradit zoufalou maminku, aby odvážně odpověděla Ježíši… že i psi 
sbírají drobky, které dětem ze stolu spadnou… 

Kdo jste někdy měli psa a děti zároveň, víte, že pejsci pod stolem, u kterého sedí děti, se mají 
velmi dobře J 

Ta prostá kananejská žena tady vyjadřuje velmi trefně velmi zásadní část zvěsti evangelia – 
totiž, že Spasitel nepřišel jen pro Židy, ale pro všechny lidi na světě, že Bůh svou lásku dává na 
všechny strany stejně a že odpuštění dostáváme všichni stejným dílem, ať jsme Češi, Slováci, 
Poláci, Romové nebo Papuánci. 

 
Ta prosba maminky dosáhne zázraku. Maminkovská víra zachránila dcerku… 
 
Ukazuje se, že Ježíš neodmítl prosbu v nouzi. 
Ježíš jen zkoušel velikost víry, aby ji mohl odměnit a pochválit. 
„Tvá víra je veliká!“ 
Kéž bychom takovou pochvalu jednou mohli slyšet i pro sebe. 
 
Modlitba maminky zachránila a uzdravila dítě. 
Je pravda, že maminky (a snad i tatínkové, tedy rodičové obecně) jsou největšími 

modlitebníky. Nejdřív vyprošují požehnání pro ten malinký živý uzlíček, který se vejde málem do 
jedné ruky. Pak prosí o ochranu pro první krůčky, první dny ve škole; v dospívání jde o to, aby děti 
našly samy sebe i vlastní víru v jediného skutečného Ochránce, který člověka podrží i tam, kam už 
maminky ani tatínci nedosáhnou. Ale ani když človíček dospěje, maminka modlitebnice se 
nepřestává přimlouvat – ať najde dobrou práci a trpělivého manžela nebo manželku, ať se mu 
vydaří rodina a ať ho neopustí zdraví. Modlitební zápas maminek je prostě doživotní šichta J. 

Nezapomeňme za ni být vděční – a nezáleží na tom, jestli si ještě můžeme užívat maminčiny 
přítomnosti, nebo jestli už zůstává jen ve vzpomínkách. 

 
Proto si važme maminkovské odhodlanosti chránit své děti, přimlouvat se za ně, a třeba se pro 

ně i ponížit. 
  
I Pán Ježíš Kristus je má v nesmírné vážnosti… 
  
Bůh je v Písmu nejednou přirovnán právě k matce, která ani za nic neopustí svého potomka… 
Důvěřujme mu tedy, děkujme za své maminky i tatínky a do Jeho dobrých rukou svěřujme i 

své potomky a všechny děti světa.  
 
Pane Ježíši, děkujeme Ti, že jsi vyslyšel prosbu kananejské ženy a že jsi uzdravil její dítě. 
Děkujeme Ti za své rodiče, pěstouny a všechny, kdo nás vedli k Tobě a k dobrému způsobu 

života, k víře, lásce a naději. 
A prosíme Tě, abys ochraňoval jak děti tak rodiče, tak i ty, kdo by rodiči být chtěli, ale 

z jakýchkoli důvodů nemůžou; buď nablízku rodičům, kteří děti ztratili, i dětem, které přišly o 
rodiče. 

Ty sám buď nám všem Otcem i Matkou. 
AMEN 
 


